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Baracska Község Önkormányzata és Képviselő-testülete 

Áldott Békés Karácsonyi Ünnepeket kíván 

minden kedves baracskai lakos számára!

„Harang csendül,
Ének zendül,
Messze zsong a hálaének,
Az én kedves kis falumban 
Karácsonykor 
Magába száll minden lélek.”
Ady Endre
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POLGÁRMESTERI BESZÁMOLÓ

„Jó lenne a bántást végleg elfeledni,
szeretet ünnepét szépen ünnepelni.
Megőrizni végleg az együttlét varázsát,
felszítva a szívünk szunnyadó parázsát.

Karácsony csodáját kis csokrokba kötni,
szeretet fényében gyakran megfürödni,
mosollyal, derűvel, szemünk sugarával,
s együtt élni mától ezzel a csodával!”
                Aranyosi Ervin 

Kedves Lakosaink! 
A 2024. év lassan a végéhez közeledik. Mozgalmas időszakot 
tudhatunk magunk mögött önkormányzati munka terén is. A 
Kidoboló előző számaiban és a közösségi médiában folyama-
tosan tájékoztattam Önöket az egyes fejlesztésekről, közössé-
gi programokról és a községünk szempontjából fontosabb hí-
rekről. Jelen számban csak az előző hónapban abszolvált és a 
folyamatban lévő fejlesztésekről, valamint a jövőre megvalósí-
tandó beruházásokról tájékoztatom Önöket: 
– Baracska Község Önkormányzata Képviselő-testületének 
alakuló ülését október 10-én tartottuk. Az ülésen az esküté-
telt követően megválasztottuk a bizottságok tagjait, valamint 
a képviselő-testület tagjai alpolgármestert választottak. Az 
Együtt Közösen Baracskáért Bizottság elnöke dr. Herczeg Jó-
zsef képviselő úr lett. Tagjainak Badics Csaba, dr. Mayer And-
rás képviselő urak, valamint külső tagoknak Dombainé Bara-
nyai Krisztina és Debreczeni László úr lettek megválasztva. A 
Pénzügyi Bizottság elnöke Fejes Csaba képviselő úr lett. Tag-
jai: Badics Csaba és Oláh András képviselő urak. Alpolgármes-
teri tisztségre Pintérné Bernyó Piroska képviselő asszonyt vá-
lasztotta meg a testület. Jómagam és a Képviselő-testület min-
den tagja nevében köszönöm a bizalmat, amellyel megtisztel-
tek minket és szívből remélem, hogy tisztségünket a követ-
kező 5 évben is megelégedésükre tudjuk majd gyakorolni. A 
Képviselő-testület minden tőle telhetőt meg fog tenni közsé-
günk infrastrukturális fejlesztése és a közösségi élet továb-
bi fejlesztése érdekében. A Kidoboló jelen számában olvas-
hatják a 2024-2029. időszakra vonatkozó polgármesteri prog-
ramot, amelyet a Képviselő-testület az alakuló ülésen el is fo-
gadott, mint a következő 5 év gazdasági programjának alapjá-
ul szolgáló tervezetet. 

– A Bóbita Óvoda bővítésének kivitelezési munkálatai az elvá-
rásoknak megfelelően haladnak. A cikk írásakor a falak egy ré-
sze már áll. Az alapozás, gépészeti alapszerelés és falazás fá-
zisát követően a födémlemez zsaluzási munkálatai, majd ezt 
követően a betonfödém kerül kialakításra. A záró födém be-
öntésére előreláthatólag karácsonyig sor kerül. Mint ahogy ar-
ról már tájékoztattam Önöket, a 244.000.000,- Ft pályázati for-
rásból megvalósuló fejlesztésnek köszönhetően a tálalókony-
ha felújítása és egy pedagógus szoba kialakítása mellett, 2 
csoportszobával, a hozzátartozó szociális helyiségekkel bővül 
majd az óvoda épülete. Önkormányzatunk a projekt zavarta-
lan megvalósítása érdekében folyamatosan kooperációt tart 
a megbízott műszaki ellenőrrel, valamint fővállalkozó képvi-
selőivel.  
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– További jó hírrel tudok szolgálni a 7-es főútnak a 8111 j. út és 
a Széchenyi utca szakaszán fennálló forgalombiztonsági prob-
léma megoldása terén. Mint ahogy arról már szintén tájékoz-
tattam Önöket, Tessely Zoltán országgyűlési képviselő úrral 
együtt fordultunk levélben Lázár János építési és közlekedé-
si miniszter úrhoz annak érdekében, hogy az érintett útszaka-
szon fennálló balesetveszélyes forgalmi helyzetet megnyugta-
tó módon tudjuk megszüntetni. Miniszter úr levelünkben meg-
fogalmazott kérésünkkel kapcsolatban számunkra pozitív dön-
tést hozott, és elrendelte a 7-es főúton megvalósítandó közle-
kedési csomópont megtervezését, s a fejlesztéshez szükséges 
forrás biztosítását. Az említett közlekedési csomópont forga-
lombiztonsága községünk szempontjából kiemelt fontosságú, 
mivel a 7-es főúton megközelítőleg átlagban napi 10.300 gép-
jármű, míg a 8111 j. főúton – amely egyben a Váli út feltáró útja 
is – átlagban napi 5.000 gépjármű közlekedik. Természetesen 
ezen  számok által jelezett gépjárműforgalomnál nagyobb for-
galommal is kell számolni, pl. egy az M7-es autópályán történő 
baleset esetén, amikor is rendszeresen a 7-es fő útra irányítják 
át a gépjárműveket. A csomópontban nem csak a közúti gép-
járműforgalom biztonságosabbá tétele a cél, mivel a Széche-
nyi utca felöl a vasútállomásra tartó gyalogos forgalom átve-
zetésének biztonságos megoldása is feladataink közé tartozik. 
A Közút tervei szerint kialakítandó kanyarodó sávokkal nagy-
mértékben tudjuk majd növelni a Vasút utca és a Széchenyi 
utca kanyarodási biztonságát, míg egy jól megvilágított, for-
galomlassító középszigettel, s az ezen a műtárgyon átvezető 
gyalogos-átkelő hellyel nagymértékben tudjuk majd növelni a 
gyalogosok biztonságát. A tervezési szakasz várhatóan 2025. 
nyarán zárul le, majd a Közút által lefolytatott közbeszerzési 
eljárást követően kezdődhet el a kivitelezés. 
     
– Önkormányzatunk szerződést között a Packeta Hungary Kft. 
Európai online e-kereskedelmi és logisztikai platformmal egy 
napelemmel működő csomag automata telepítésére vonat-
kozóan. A testület által elfogadott szerződés értelmében a 
Packeta Hungary Kft. bérleti díjat fizet önkormányzatunknak 
az automata által elfoglalt terület használatáért. Október 23-
án telepítésre került az automata. A lakossági online rendelé-
sek számának megnövekedése miatt így jelentősen csökkent-
hető a községünkben közlekedő csomagküldő szolgálatok ál-

tal használt gépjárművek forgalma. Az automata telepítésé-
nek helyszínéül a Házasságkötő terem épülete melletti térkö-
vezett területet jelölte ki a képviselő-testület. Parkolási lehe-
tőség a Házasságkötő terem előtti parkolóban, illetve a szem-
ben kialakított parkolási területen megoldott. Az automatá-
ból 0-24 órás csomagátvételre és feladásra, valamint érin-
tésmentes, mobil applikáción keresztüli egyszerű hozzáférés-
re van lehetőség. Az automatán található egy PINPAD kijelező, 
amelynek segítségével kód megadása esetén szintén átvehe-
tőek/leadhatóak a csomagok. Ennek az újításnak 2 szempont-
ból van jelentősége: egyrészt internet kapcsolat nélkül, más-
részt okostelefon használata nélkül is használható az auto-
mata. Fontos információ lehet még az is, hogy csomagfeladás 
és átvétel lehetséges, akár Szlovákia, Csehország vagy Romá-
nia esetében is.

– Önkormányzatunk mun-
katársai – egy régebben a 
lakosság részéről megfo-
galmazott igénynek eleget 
téve – felújították a temp-
lomköz felöl a Széchenyi 
utca felé vezető járdatest, 
Váli-víz felett átvezető híd 
melletti szakaszát mind-
két oldalon, valamint jár-
dát építettek a Főtér irányá-
ból a Templom utcára veze-
tő szakaszon, annak érdeké-
ben, hogy mind kerékpárral, 
mind babakocsival közleke-
dő lakosaink is biztonságosan tudjanak közlekedni az érintett 
útvonalakon. A kivitelezéshez szükséges anyagköltség fedeze-
tét önkormányzatunk saját forrásból biztosította. A követke-
ző évben községünk több pontján további, a lakosság érdekét 
szolgáló fejlesztéseket tervezünk megvalósítani.   

– Önkormányzatunk szintén saját forrásból fedezte a 7-es úton 
található 3 db buszmegálló felújításához szükséges anyagkölt-
séget. A kivitelezési munkálatokat a Képviselő-testület tag-
jai vállalták magukra, ezzel is jelentős megtakarítást eredmé-



4 2024. decemberÖnkormányzat

nyezve költségvetésünk számára. Úgy vélem, hogy felújított 
buszmegállók látványa a 7-es főút baracskai szakaszán áthala-
dók, a buszmegállót használók számára is kedvezőbb képet ad 
településünkről. Következő lépésben a képviselő-testület által 
kiválasztott képeket fogunk kihelyezni a buszmegállók szend-
vicspaneljeire. Felhívom a Tisztelt lakosság figyelmét, hogy ti-
los hirdetéseket, falragaszokat kihelyezni a buszmegállók fe-
lületeire! Egyben kérem segítségüket, hogy hosszútávon meg 
tudjuk őrizni a megállók jelenlegi állapotát!    

– Mindenszentek napjára készülve a közép-dunántúli Országos 
Büntetés-végrehajtási Intézettel 2024. augusztusában kötött 
hosszú távú szerződés keretében, elsőként a baracskai teme-
tő egy nagyobb zöldterületének rendbetételéhez kértük az In-
tézet segítségét. Mindenszentek napján a Baracskai Polgárőr-
ség segítette a temetői forgalom biztonságos lebonyolítását. A 
polgárőrség évről-évre végzett önzetlen szolgálatáért ezúton 
is hálás köszönetemet fejezem ki, mind a lakosság, mind az ön-
kormányzat nevében! 

– Az előző hónapokban jelentős mértékben megnőtt vasútál-
lomásunkon a kerékpárlopások száma. A polgárőrséggel közö-
sen az előző években is tettünk már erőfeszítéseket annak ér-
dekében, hogy a MÁV Zrt. engedélyével és bevonásával több 
térfigyelő kamera telepítése révén biztonságosabbá váljon az 
állomás mellett található kerékpártároló. Sajnos eddig nem si-
került megnyugtató megoldást találni a problémára. A MÁV Zrt. 
vasútbiztonsági osztályának illetékes munkatársát október-
ben megkerestem levélben is, hogy egyeztessünk a fennálló 
biztonsági problémákról, valamint ezen problémák megoldá-
sához szükséges fejlesztésekkel kapcsolatosan. A polgárőrség 
és a MÁV Zrt. illetékes munkatársának részvételével novem-
ber 12-én személyes egyeztetést tartottunk az ügyben, amely-
nek során a helyszínt is bejártuk. Az egyeztetéssel kapcsolat-
ban alábbiakról tudom tájékoztatni Önöket: A MÁV Zrt. a terü-
letükön tervezett fejlesztésekhez hozzájárul, de anyagi forrást 
nem tud biztosítani. A kamerarendszer bővítésének érdekében 
kértük a MÁV Zrt.-t, hogy biztosítsa az áramellátást és lehető-
séget a kamerák kihelyezésére, így is elősegítve a gyors kivite-
lezést. Várjuk a MÁV Zrt.-nek erre a kérdésre vonatkozó vála-

szát. A kerékpártároló és környékének biztonsága céljából ön-
kormányzati területen is szükséges a térfigyelő kamerarend-
szer bővítése, de ennek kivitelezése a szükséges engedélyek 
beszerzése miatt várhatóan hosszabb időt vesz majd igénybe. 
Továbbá kértük a buszmegálló és a vasútállomás közötti rövid 
járdaszakasz felújítását, mert az jelen állapotában balesetve-
szélyes. A rendőrség illetékesével is egyeztettem a témában, 
aki arra hívta fel a figyelmünket, hogy tanácsos lenne min-
den kerékpár tulajdonosnak lefényképeznie a saját biciklijét, 
ezzel is segítve egy esetleges eltulajdonítás esetén annak be-
azonosíthatóságát. A tetten ért orgazdák és tolvajok otthoná-
ban ugyanis többször találtak már nagyobb mennyiségben ke-
rékpárokat, de amennyiben nem történt bejelentés a lopásról 
a rendőrség felé, illetve, ha a kerékpárokat sem tudják beazo-
nosítani fénykép hiányában, akkor igen csekély az esély, hogy 
egyrészt a tulajdonos visszakapja a kerékpárját, másrészt a 
tolvaj is megkapja a méltó büntetését. A Martonvásári Rendőr-
őrssel közösen dolgozunk azon, hogy településünk lakosai szá-
mára lehetővé tegyük – akár egy baracskai közösségi program 
alkalmával – kerékpárjaik regisztrálását az erre a célra létre-
hozott és a rendőrség által üzemeltetett BikeSafe rendszerbe. 
A képviselő-testület most készíti elő az önkormányzat 2025. évi 
költségvetését, amelyben eleve tervez forrást biztosítani a te-
lepülésen már működő kamerarendszer bővítéséhez. A jövő-
re telepítésre kerülő kamerák helyszíneinek és számának meg-
határozása folyamatban van, a tervezésnél törekedni fogunk 
arra, hogy a kerékpártároló és annak környéke is biztonságo-
sabbá váljon.

– Képviselőtársaimmal részt vettünk a Baracskai Kozma Fe-
renc Általános Iskola 1956-os forradalom és szabadságharc 
68. évfordulója alkalmából rendezett megemlékezésén. Nyol-
cadik osztályos tanulóink igazán méltó előadással emlékeztek 
meg Nemzetünk Hőseiről! Nagy öröm volt számunkra, hogy a 
megemlékezés egyik programelemeként a Nemzeti Művelődé-
si Intézet a kulturális élet fejlesztéséért tett erőfeszítések el-
ismeréseként kiválasztotta községünket, hogy a Petőfi Kultu-
rális Program keretében a Magyar Nemzeti Levéltár Fejér Vár-
megyei Levéltára átadjon egy, a település múltjával kapcsola-
tos jelentőségteljes dokumentum másolatot. A dokumentumot 
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Tisztelt Baracskai Lakosság!
Az új képviselő-testület alakuló ülésén, mint újonnan meg-
választott polgármesternek, egy 5 évre szóló polgármeste-
ri programot kellett felvázolnom, mely az alábbiakat tartal-
mazta:

Az előző 5 év eredményeit áttekintve azt láthatjuk, hogy közel 
800 millió forint értékű pályázati forrás bevonásával sikerült 
fejleszteni településünk infrastruktúráját. Pályázati forrásból 
történő 17 utca/útszakasz, 3 külterületi útszakasz, játszóte-
rek fejlesztése, óvoda épületének bővítése, géppark fejleszté-

se, térfigyelő kamerarendszer kiépítése, csapadékvíz elveze-
tő rendszer fejlesztése, szabadtéri színpad építése egyéb ön-
kormányzati épületek teljes vagy részleges felújítása mellett 
számos új közösségi program, rendezvény lebonyolítására és 
testvértelepülési kapcsolatok kialakítására is tudtunk saját 
forrást biztosítani. 
Nagy eredménynek tekintem, hogy a 2022-es évben a több-
szörösére megemelkedett energiaárak költségvetésre gyako-
rolt negatív hatását jelentős mértékben sikerült csökkente-
nünk, az önkormányzati épületek egy részének energetikai, 
valamint Baracska közvilágítási rendszerének korszerűsítésé-

POLGÁRMESTERI PROGRAM 
2024-2029.

a Fejér Vármegyei Levéltár levéltárosa, Kesztyüsné Csuti Judit-
tól vehettük át. 

– Ősszel közösségi programok terén sem volt hiány. A baracs-
kai Bóbita Óvoda által megrendezett Mihály-napi vásár, az idő-
sek napja és a szüreti mulatság mellett számos civil rendez-
vény került megrendezésre a Faluházban. Hosszú idő után Fa-
luházunk ismét megrendezte a BAMASZ asztalitenisz verseny, 
amelyre szép számmal neveztek a versenyzők más települé-
sekről is. A verseny szerevezésében jelentős részt vállalt a 
ping-pong klub vezetője, Ilyés Béla bácsi, akinek segítségét ez-
úton is köszönöm. 

– Az erdélyi Székelylengyelfalvával megkötött testvértelepülési 
szerződés aláírása óta szép számmal láttak vendégül baracs-
kaiakat Lengyelfalván. Idén tavasszal iskolánk tanulóinak is le-
hetősége nyílt ellátogatni testvértelepülésünkre, ahol szíves 
vendéglátásban volt részük. November elején rajtunk volt a 
sor, hogy vendégül lássuk Székelyföldről érkezett testvérein-
ket, akik ellátogattak Székesfehérvárra is, ahol a püspökség jó-
voltából megtekinthettek pár nevezetességet, nevezetesen a 
püspöki palotát és a Szent István-székesegyházat, majd továb-

bi programként Bory Jenő életművét a Bory-várat. Hazautazá-
suk előtti este ünnepi műsorral készültünk vendégeink tiszte-
letére, ahol fellépett az Éppen Dalban! Férfikórus, a Bello Sonos 
Női kórus, valamint Pirkáné Bucsi Szabó Kinga és férje Pirka 
Benjamin. Vendégeink között jelen voltak a Kenderes Néptánc 
Csoport tagjai is, akik egy vajdaszentiványi sebesfordulót elő-
adva bűvölték el vendéglátóikat. A vendégség megszervezése 
lehetetlennek bizonyulna, ha baracskai lakosaink nem vállal-
nák magukra a szállásoltatást és az ellátás költségeit. Hálás 
szívvel mondok köszönetet szolgálatukért, amelynek köszön-
hetően egyre több lakosunknak nyílik lehetősége, hogy ellá-
togasson Székelyföldre és megismerje elszakított nemzetré-
szünk, a székelyek kultúráját, valamint megtapasztalják ven-
dégszeretetüket. 

December hónaphoz közeledve Áldott Adventet, valamint Bol-
dog és Békés Karácsonyi Ünnepeket Kívánok Minden Kedves 
Baracskai Lakosunknak az önkormányzat, a Képviselő-testület 
és a magam nevében! 

Tisztelettel:
Szőlősy Attila 
polgármester 
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vel.  Ezen fejlesztéseknek a közel 100 millió forintos költségét 
Képviselő-testület saját forrásból tudta finanszírozni. 
Mindenek előtt ki szeretném hangsúlyozni az előző 5 évre vo-
natozóan is, hogy az előbbiekben felsorolt nagyszámú fej-
lesztéseknek és az ezekkel járó adminisztrációs feladatok si-
keres abszolválásának, valamint egyéb, a hivatal által ellátott 
feladat hátterét és alapját, a Polgármesteri Hivatal jegyzőjé-
nek és munkatársainak lelkiismeretes munkája adta. Szakér-
telemben és tapasztalatban sincs hiány, de ami a legfonto-
sabb, hogy egy, a községünkhöz végtelenül lojális apparátus 
áll a Képviselő-testület mögött. Hálás szívvel köszönöm ez-
úton is szolgálatukat. 
Büszkeséggel és örömmel tölt el, ha a 2019-2024-es ciklus 
képviselő-testületi, bizottsági munkájára gondolok, mert egy 
konstruktív, Baracska lakosainak érdekeit szem előtt tartó, jól 
együttműködni tudó testület végezte a munkáját, amelyet há-
lásan köszönök minden Képviselő-testületi és bizottsági tag-
nak.  

A következőekben rátérek a polgármesteri program rövid 
ismertetésére:
Az előző 5 év programjának teljesítése nagy részben sikerült. 
A folytatáshoz három dolgot emelnék ki: 
–  Egyrészt, hogy az öt éves ciklusban több, előre be nem ter-

vezett fejlesztést is sikerült megvalósítani; 
–  Másrészt, hogy az önkormányzati feladatok számos terén 

bőven van még hova fejlődni. Itt arra gondolok, hogy egyes 
területeken, mint például az ingatlangazdálkodás, raktáro-
zás, parkosítás esetében előre megtervezett és jól átgon-
dolt koncepció mentén kell végeznünk a fejlesztéseket to-
vábbra is. 

–  Harmadrészt még vannak olyan részfeladatok, célkitűzések, 
amelyekre nagyobb figyelmet kell, hogy fordítsunk a követ-
kező ciklusban. 

A polgármesteri programomat a fentieket szem előtt tartva 
határoztam meg.
– Fontosnak tartom az önkormányzat tulajdonában álló épü-
letek további fejlesztését, valamint a rendelkezésre álló te-
rület optimális kihasználását. A Faluház esetében időszerű a 
konyha és egyéb bútorzat, parketta felújítása, megfelelő rak-
tározási tér biztosítása, egyéb konyhai eszközök beszerzésé-
nek folytatása, valamint a 2 éve elkészült szabadtéri színpad 
elektromos hálózatának kiépítése, a szaletli alatt lévő kemen-
ce felújítása, amelynek a jelenlegi állapota sajnos már nem 
teszi lehetővé a rendezvényeken való használatot.  
– Nagy vágyunk, hogy a következő 5 évben végre felújítsuk 
a Sportpályánál lévő, a Kossuth utca sarkán álló paraszthá-
zat, amelynek tájház funkciót szánunk. Természetesen ehhez 
a fejlesztéshez is szükségünk lesz pályázati források bevoná-
sára. Addig is biztosítanunk kell az épület álagának megóvá-
sát, például a beázás megszüntetését. 
– Az általános iskola udvarán álló és már részlegesen felújí-
tott Reiman vagy más néven Ostváth kúria rekonstrukciója is 
terveink között szerepel. Az eddigi évek gyakorlatához hason-

lóan itt is pályázati forrás bevonása szükséges, azonban meg 
kell majd vizsgálnunk annak lehetőségét is, hogy apró lépé-
senként saját forrásból is folytassuk a beruházást. 
– A fogorvosi rendelő épülete szintén az önkormányzat tulaj-
donában áll. Tervezzük az épület szigetélését, nyílászáróinak 
cseréjét, esetlegesen parkoló kialakítását. 
– A Kossuth utca 18. szám alatt található ún. Rektorház belső 
terének felújításán túl vagyunk. A fűtéskorszerűsítés során új 
elektromos fűtésrendszer került kialakításra, ezért itt is elen-
gedhetetlen lesz az épület szigetelése. Ezen az önkormányza-
ti telken szeretnénk a jövőben biztosítani a karbantartó esz-
közeink, gépparkunk tárolását és ezek feltételeinek a megte-
remtését. Ennek a megvalósítása lehetővé tenné, hogy a je-
lenlegi karbantartó műhelyt át tudjuk alakítani egy a mai igé-
nyeknek megfelelő karbantartói pihenővé, melegedővé, s ez 
segíteni fogja majd a későbbiekben a humánerőforrás gaz-
dálkodást is. 
– Mint ahogy azt már említettem több épületünket sikerült 
felújítani, valamint ingatlant vásárolni az előző ciklusban, így 
elengedhetetlen egy jól átgondolt ingatlangazdálkodási terv 
kidolgozása, amelynek része lesz a bérlakás rendelet felül-
vizsgálata. Azon kívül, hogy így a jövőben biztosítani tudjuk 
az önkormányzati ingatlanok állag megóvását, lehetőséget 
szeretnénk nyújtani továbbá a baracskai fiatal házasoknak az 
otthonteremtés megalapozásához. 
– Fontos, hogy tisztában legyünk az egyes utcákban fennálló 
problémákkal, fejlesztései szükségletekkel, ezért a követke-
ző ciklusban rendszeres utcabejárásokat fogok kezdeményez-
ni a testület tagjaival, amelynek során felmérjük majd a meg-
oldandó problémákat, figyelembe véve a költségvetésünk ál-
tal biztosított lehetőségeket és a megoldandó problémák sú-
lyosságának sorrendjét.   
– A Kiskanális jókarba helyezése is fontos feladatunk, an-
nak érdekében, hogy csapadékosabb időjárás és nagy vízál-
lás esetén se kelljen tartanunk a mederből való kiöntésétől. 
– Elengedhetetlenül szükséges Baracska forgalomszabályo-
zása. Ehhez kapcsolódóan szükséges lesz útfelújítási, kar-
bantartási munkálatok elvégzésére, valamint a Volánbusz 
Zrt.-vel történő megállapodás értelmében meg kell változtat-
nunk a helyi buszjárat forgalmi rendjét is, amelynek jelentős 
anyagi vonzata lesz. 
– Továbbra is kiemelt célunk a 7 sz. fő út, a Széchenyi utca 
és a 8111. j. út kereszteződésében fennálló forgalombiztonsá-
gi probléma megoldása. A biztonságos személygépjármű és 
gyalogos közlekedést biztosító beruházás költségeit a 7-es 
főút fenntartója a Közút Zrt. állami forrásból tudja csak meg-
valósítani. A beruházás megvalósulása érdekében levélben 
megkerestük Lázás János miniszter urat, amely levelet támo-
gatását kifejezendő, Tessely Zoltán országgyűlési képviselő 
úr is aláírt. 
– A településen élők biztonsága érdekében tovább kívánjuk 
fejleszteni a közterületet figyelő kamerarendszerünket. 
– Az előző években rendszeressé tettük a lakosság informá-
lása céljából az elektronikus tájékoztatást mind a szociális 
médiában, mind a település honlapján, amelynek fejlesztését 
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2023-ban fejeztük be. Azt is meg kell majd vizsgálunk a jövőt 
illetően, hogy ezen a téren miként tudunk előbbre lépni. Ilyen 
például a Kidoboló helyi újság mellett egyéb Baracska törté-
nelmét, tárgyi és személyi nevezetességeit bemutató kiad-
vány szerkesztése, megjelentetése. 
– Baracska kiváló földrajzi adottságokkal rendelkezik. So-
kan ezen okból költöznek hozzánk. Önkormányzatunk a jövő-
ben is folytatni szeretné a virágosítást, parkosítást, fásítást, 
hogy lakosaink életérzését még kellemesebbé tegyük. Ezen 
felül érdemes meggondolni az adventi ünnepre vonatkozóan 
a díszvilágítás bővítését. 
– Úgy vélem, hogy községünk lakosaival együtt nagy álmunk, 
hogy a következő ciklusban ki tudjuk végre alakítani egy, az 
Iskola-tónál létesítendő Szabadidőparkot, amely a természe-
ti környezetbe illeszkedve kiváló szórakozási lehetőséget biz-
tosít majd kicsiknek, nagyoknak egyaránt. Természetesen, 
ezen tervünk megvalósításához is szükség lesz pályázati for-
rások bevonására, azonban itt fontos megjegyezni, hogy már 
az előző években is megtapasztalhattuk egyes kisebb projek-
teknél, közösségi programoknál a közösségi összefogás ere-
jét, amelyre a Szabadidőpark kialakításánál is számítunk. A 
község érdekében tehát fontos feladatunk lesz a következő 
ciklusban is a közösségi összefogás további élénkítése, vala-
mint a településünkön működő vállalkozókkal történő folya-
matos kapcsolattartás, egyeztetés. 
– Az elkövetkező időszakban is törekedni kell arra, hogy az 
önkormányzat gazdasági stabilitása megmaradjon, valamint 
a takarékos gazdálkodás elvei érvényesüljenek. Évekkel ez-
előtt már felmerült egy önkormányzati alapítású gazdasá-
gi szervezet létrehozásának ötlete. azonban Az elmúlt 5 év-
ben azonban tapasztalhattuk a gazdasági környezet válto-
zékonyságát, esetenkénti kiszámíthatatlanságát. Ennek elle-
nére a gazdasági stabilitásunkat közös munkával mindvégig 
meg tudtuk őrizni úgy, hogy a pályázati források mellett je-
lentős önerőt is tudtunk biztosítani a fejlesztésekhez. A kö-
vetkező 5 évre szóló gazdasági program megalkotásáig az ala-
kuló üléstől számítva fél éve van a testületnek, ezért javas-
lom a pénzügyi bizottságnak, hogy a képviselőtestület tagja-
ival egyezetve vizsgálják meg egy lehetséges önkormányzati 
alapítású cég rentabilitását, üzemeltetésének feltételeit, sze-
mélyi és anyagi igényeit, valamint a cég várható jövedelmező-
ségét. A gazdasági programba csak abban az esetben javas-
lom szerepeltetni, ha a cég üzemeltetése nem veszélyezteti a 
költségvetésünk stabilitását.  

– Szintén kiemelten fontos küldetésünk a jövőre nézve is a 
sport és kultúra támogatása. Önkormányzatunk a Baracskai 
Torna Club megalakulása óta jelentős anyagi és természet-
beni támogatást nyújtott az egyesületnek, amelynek létszá-
ma az évek alatt jelentős mértékben megnőtt. Ez mindenféle-
képpen sikernek könyvelem el, hiszen a jövő generációjának 
egészsége szempontjából kiemelt jelentősége van a sport-
nak.
– A megyei könyvtár vezetőjével tavaly folytatott egyezte-
tések alapján tervezzük a községi könyvtár modernizálását 

is, amelynek egyik első lépése a digitális kölcsönzési rend-
szer feltételeinek megteremtése enne. Mindamellett, hogy így 
egyszerűbbé válik a Faluházban dolgozó kollegák munkája, le-
hetőség nyílik majd arra is, hogy személyre szabott ajánlatok-
kal is szolgáljunk az olvasóközönség felé.  
– Terveim között szerepel a lovas kultúra hagyományainak 
ápolása, hagyományőrző programok megszervezése, hiszen 
Kozma Ferenc, a modern magyar lótenyésztés megteremtő-
je településünkön élt. Kiemelkedő és világszerte is elismert 
munkássága előtt ezzel is kifejezhetjük tiszteletünket.   
– Szükségesnek tartom a szociális rendszeres rendelet felül-
vizsgálatát, idősek támogatásának folytatását és ennek inno-
vatív átgondolását. 
– A fiatalok közösségi életbe való bevonása, értékeink át-
adása, hagyományok átörökítése szintén kiemelt célunk kell, 
hogy legyen. Gondolhatunk itt például részükre történő pá-
lyázatok kiírására, családoknak Baba-mama csomag biztosí-
tására.
– A fentiekben megfogalmazott célkitűzések többségéhez el-
engedhetetlen pályázati források felkutatása, melyre tovább-
ra is nagy hangsúlyt fogunk fektetni.

Tisztelt Lakosság! 
Számos a közösségért tenni akaró, aktív és lelkes lakossal is-
merkedtem meg az előző években, jelentősen bővült a civil-
szerveződések száma is, valamint sok segítséget kaptunk la-
kosainktól a különböző rendezvények, projektet megszerve-
zéséhez, lebonyolításához, amit ezúton is tisztelettel megkö-
szönök. 
5 évvel ezelőtt azt ígértem, hogy képviselő társaimmal együtt 
azon fogunk dolgozni, hogy a Baracskán élő emberek jobban 
érezzék magukat lakóhelyükön, hogy érezzék, hogy figyelünk 
a problémáikra és a lehetőségekhez mérten az adott problé-
mák megoldására fogunk törekedni munkánk során.  
A következő 5 évvel ezelőtti megállapítás az volt, hogy szá-
munkra a legfontosabb az ember. Érjünk el bármilyen sike-
reket is a jövőben, valósuljanak meg sikeres pályázatok útján 
bármilyen nagy fejlesztések is, ha emellett nincs egy tettre és 
összefogásra kész közösség, akik képesek egy közös cél érde-
kében cselekedni Baracskáért, akkor csak a felét végeztük el 
a munkának. A fentiek figyelembevételével végzett közösség-
építés, nemzeti hagyományaink tisztelete egyik legfontosabb 
gyümölcse talán az lehet, hogy sikerül mintát nyújtani gyer-
mekeinknek ezen a téren is ebben az elidegenedett világban, 
amelyben valljuk be nem könnyű eligazodniuk. 
A polgármesteri programomat a képviselő-testület az alakuló 
ülésen elfogadta és támogatta, hogy ez legyen az egyik alap-
pillére a Képviselő-testület által elfogadandó és 5 éves idő-
tartamra szóló gazdasági programnak is. A testület együtt-
működéséről, támogatásáról biztosított a jövőben is, hogy 
tisztségünkből eredő feladatainkat Baracska település fejlő-
désének előmozdítása érdekében eredményesen tudjuk tel-
jesíteni. 
                                                                              Szőlősy Attila

polgármester
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ALPOLGÁRMESTERI SOROK

Tisztelt Baracskai Lakosság!
Szeretném megköszönni valamennyi 
képviselőtársam nevében, hogy szava-
zataikkal bizalmat szavaztak az új kép-
viselő-testület tagjainak.
A Kidoboló helyi újság valamennyi szá-
mában tájékoztatást adtam, s adok a 
jövőben is az üléseken hozott dönté-

sekről. Mivel igény merült fel azonban arra vonatkozóan is, 
hogy az Együtt Közösen Baracskáért facebook csoportban is 
megjelenjenek ezek a határozatok - hiszen így hamarabb eljut-
hatnak majd a hírek lakosainkhoz - a jövőben ezen a platfor-
mon is közzéteszem a tájékoztatást, természetesen továbbra 
is hiteles jegyzőkönyvek alapján. 
Baracska Község Önkormányzata június 9-én megválasztott új 
Képviselő-testülete október 10-én tartotta meg alakuló ülését. 
A Hivatal által megküldött napirendeknek megfelelően, az ala-
kuló ülésen kerültek összeállításra, s megszavazásra a bizott-
ságok tagsága, valamint az alpolgármester személye, amely 
napirendi pontokat Szőlősy Attila polgármester terjesztett elő. 
Az Együtt Közösen Baracskáért Bizottság elnöke dr. Herczeg 
József képviselő úr lett. Tagjai: Badics Csaba, dr. Mayer András 
képviselő urak, valamint külső tagoknak Dombainé Baranyai 
Krisztina és Debreceni László lettek megválasztva. 
A Pénzügyi Bizottság elnöke Fejes Csaba képviselő úr lett. Tag-
jai: Badics Csaba és Oláh András képviselő urak.

Alpolgármesteri tisztségre Pintérné Bernyó Piroska képviselő 
asszony kapott bizalmat.
Az alakuló ülésen ismertette Szőlősy Atttila polgármester úr 
a következő 5 év a képviselő-testület által elfogadott polgár-
mesteri programját, melyet terjedelme miatt a honlapon, illet-
ve a Kidoboló jelenlegi számában olvashatnak.

Az új képviselő-testület munkáját ezt követően kezdi majd 
meg. Elérhetőségeik a frissített honlapon (baracska.hu) rövi-
desen megtalálhatóak lesznek.
A Képviselő-testület minden tagja nevében még egyszer kö-
szönöm a Tisztelt Lakosság bizalmát, támogatását, valamint az 
előző években megatapasztalt együttműködést, segítőkészsé-
get, jobbító szándékú javaslataikat, amelyekre – szívből remél-
jük – ebben a ciklusban is számíthatunk. 
Községünk életével, eseményeivel kapcsolatosan tájékozód-
janak az új honlapunkon (baracska.hu), a Kidoboló újságból, 
valamint igyekszünk az Együtt Közösen Baracskáért facebook 
csoportban is minél több információval szolgálni.
A képviselő-testület tagjait ismerve biztosíthatom Önöket, 
hogy az ezt megelőző 5 év gyakorlatához hasonlóan egy csa-
patként fogjuk szolgálni Baracska Község lakosságának érde-
keit.                                                   

                                                   Tisztelettel:
    Pintérné Bernyó Piroska

                       alpolgármester
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Az újonnan megválasztott képviselő-testület alakuló ülésé-
re 2024. október 10-én került sor. Az alábbi napirendek sze-
repeltek az ülésen:

– A Baracskai HVB elnöke, Szűcs Sándorné, tájékoztatást 
adott a 2024. évinhelyi önkormányzati képviselők és polgár-
mester választás eredményéről A Helyi Választási Bizottság 
20/2024.(VI.10.) eredményt megállapító határozata alapján 
Baracska község megválasztott polgármestere:  Szőlősy Atti-
la (FIDESZ-KDNP), érvényes szavazatok száma: 917 db.
Az egyéni listás megválasztott – mandátumot szerzett – helyi 
önkormányzati képviselő-testület tagjai:

• Dr. Mayer András (független jelölt) 585 érvényes szava-
zat. 
• Badics Csaba (FIDESZ-KDNP) 526 érvényes szavazat 
•  Pintérné Bernyó Piroska (független jelölt) 519 érvényes 

szavazat 
• dr. Herczeg József (független jelölt) 511 érvényes szavazat 
• Oláh András (FIDESZ-KDNP), 451 érvényes szavazat 
• Fejes Csaba (FIDESZ-KDNP) 446 érvényes szavazat 

– A megválasztott polgármester és képviselők eskütételével, 
az esküokmányok aláírásával folytatódott az ülés.
– Megválasztásra kerültek a bizottsági tagok, s ők is es-
küt tettek, valamint esküokmányt írtak alá. Az Együtt Közö-
sen Baracskáért Bizottság elnöke dr. Herczeg József képvi-
selő úr lett. Tagjai: Badics Csaba, dr. Mayer András képvise-
lő urak, valamint külső tagoknak Dombainé Baranyai Kriszti-
na és Debreczeni László lettek megválasztva. 
A Pénzügyi Bizottság elnöke Fejes Csaba képviselő úr lett. 
Tagjai: Badics Csaba és Oláh András képviselő urak.
– Megválasztották titkos szavazással az alpolgármester sze-
mélyét is, melyre Szőlősy Attila polgármester tett javaslatot. 
Az alpolgármester Pintérné Bernyó Piroska képviselő lett. 
Igennel 5 fő, nemmel 2 fő szavazott személyére.  A válasz-
tást követően az alpolgármester is letette az esküt, s aláírta 
az esküokmányt.
– A polgármester illetményének és pótlékainak megállapítá-
sa következett. A képviselő-testület Szőlősy Attila főállású 
polgármester illetményét 2024. október 1. napjától – megbí-
zatása időtartamára – havonta bruttó 780.000 Ft-ban állapí-
totta meg, idegennyelv-tudási pótlékát havonta bruttó 23.190 
Ft-ban,  költségtérítését havonta 117.000 Ft-ban állapította 
meg. A döntés egyhangú volt.
– A képviselő-testület társulási delegált személyt választot-
ta. Szőlősy Béla Attila polgármester tartós távolléte, akadá-
lyoztatása esetén - a Szent László Völgye Többcélú Kistérségi 
Társulásba, a Közép-Duna Vidéke Hulladékgazdálkodási Ön-
kormányzati Társulásba, a Velencei-tavi Hulladékgazdálkodá-
si társulásba, valamint a Fejérvíz, Fejér Megyei Önkormány-
zatok Víz-és Csatornamű Zrt-be külön meghatalmazás nélkül 
Pintérné Bernyó Piroska alpolgármestert delegálta Baracska 
Község Önkormányzata érdekeinek képviseletére. Alpolgár-

mester akadályoztatása esetén Fejes Csabát, a Pénzügyi Bi-
zottság elnökét delegálja a testület. A döntés egyhangú volt.
– Baracska Község Önkormányzata Képviselő-testülete a je-
lenleg hatályban lévő, Baracska Község Önkormányzata Kép-
viselő-testületének a képviselők és bizottsági tagok tisztelet-
díja mértékének megállapításáról, valamint a költségtérítés-
ről szóló 27/2018. (X. 26.) önkormányzati rendeletét egyhangú 
döntéssel nem kívánta módosítani.
– Polgármesteri program ismertetésével folytatódott az ülés. 
(A program újságunkban olvasható.) A testület egyhangúlag 
elfogadta a programot.
– Egyhangúlag döntött a képviselő-testület a település 
díszkivilágítási bővítéséhez szükséges eszközök beszerzésé-
ről.

A képviselő-testület 2024. október 24-én tartotta követke-
ző ülését. Az ülésen nem volt jelen dr. Mayer András képvi-
selő.
Az alábbi döntések születtek:

– A képviselő-testület Pintérné Bernyó Piroska társadalmi 
megbízatású alpolgármester tiszteletdíját 2024. október 10. 
napjától – megbízatása időtartamára – bruttó 191.900,- Ft-
ban, költségtérítését bruttó 28.785,- Ft-ban állapította meg. A 
döntés egyhangú volt.
– A Pénzügyi bizottság elnöke tájékoztatta a testületet, hogy 
valamennyi képviselő, illetve külsős bizottsági tag határidőre 
eleget tett vagyonnyilatkozattételi kötelezettségének. A tájé-
koztatást a testület egyhangúlag tudomásul vette.
– A képviselő-testület a TOP_PLUSZ-3.3.1-21-FE1-2022-00009 
azonosítószámú „Baracskai Bóbita Óvoda fejlesztése, férő-
hely bővítése” című projekttel kapcsolatos kivitelezési szer-
ződésmódosítását 3.930.423 Ft nettó vállalkozási díjjal egy-
hangúlag elfogadta.
– A testület a köztéri díszkivilágítási eszközök beszerzéséről, 
valamint az Országút utca melletti zárt csapadékvízelvezető 
rendszer jókarbantartásáról és a játszótéren a közelmúltban 
történt eseményekről elhangzott szóbeli tájékoztatót egy-
hangúlag tudomásul vette.
– Felkérte a testület a polgármestert, hogy amennyiben 
szükséges lesz, egyeztessen a hulladékszállító közszolgálta-
tóval pót zöldhulladék szállításról az 50. hétre (2024. decem-
ber 9-13.).

A fenti tájékoztató a 12/2024. számú, valamint a 13/2024. szá-
mú jegyzőkönyv alapján készült.
 Pintérné Bernyó Piroska

alpolgármester

KÉPVISELŐ-TESTÜLETI HÍREK
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Befejeződött a 7-es út melletti 3 buszmegálló felújítása. A 
munkálatokat Szöllősy Attila polgármester mellett Badics 
Csaba, Fejes Csaba, dr. Herczeg József, Pintérné Bernyó Piros-
ka képviselők, valamint Debreczeni László külsős EKBB tag 
végezte. Ezzel egy picit ismét sikerült komfortosabbá tenni a 
buszmegállókat ezen az útvonalon is.
Tisztelettel kérjük, hogy őrizzük meg a megállók jelenlegi ál-

MEGÚJULT – MEGSZÉPÜLT
lapotát, vagyis semmilyen hirdetést ne ragasszanak ki a fe-
lületekre, s ne kerüljön sor rongálásra sem. A későbbiekben 
Baracska nevezetességeinek fotóival fogjuk még esztétiku-
sabbá tenni mindhármat, s ezzel a 7-es úton elhaladók is 
megismerhetik majd településünket.

Pintérné Bernyó Piroska
alpolgármester
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ISKOLAI HÍREK

Kedves Olvasók!
Iskolánkban október hónapban a Lázár Ervin program kereté-
ben az 1., 2., és 3. osztályos tanulók részt vettek a Magyar Vers-
mondók Egyesületének előadásában a Garabonciás című nép-
zenei koncerten. Az előadás elején megismerkedtek a gitárfaj-
tákkal, majd gyerekek számukra is ismert és kedvelt népdalokat 
hallottak, emellett a jazz és a rock műfaj is bemutatásra került. 
Az előadás közben az előadó szívesen bevonta a tanulókat a ze-
nei részbe, szabadon mozoghattak, élvezték a zenét. 
A 6. és a 7. osztály tanulói szintén a Magyar Versmondók Egye-
sületének előadásában a Trendhagyó Irodalom című előadáson 
vettek részt, ahol Csokonai Vitéz Mihály és Petőfi Sándor megze-
nésített verseit hallották. Az előadó saját dala, melynek címe az 
Egyetlen szó, különösen tetszett a gyerekeknek. A program vé-
gén bekapcsolódtunk, tánccal és különféle mozgásokkal. 
Ezek a programok ingyenesek és az iskolába eljövő művészek él-
ményt nyújtanak tanulóinknak. 
Szintén októberben került sor a  pályaorientációs mérésre, ahol 
8. osztályosaink sikerrel tudták összhangba hozni az egyéni 
készségeket és a társadalmi igényeket a választott szakmával. 
Tájékoztató jellegű felmérés mely, a megfelelő pályaválasztási 
döntést készíti elő. A MaTalent, matematikai tehetségazonosí-
tó mérést Wittmanné Ángyás Eszter bonyolította le az 5. osz-
tályban. A mérés eredményeképpen  4 fő kiemelkedő tehetsé-
get azonosítottunk, így az ő tehetséggondozásuk biztosított és a 
többiek is szép eredményeket értek el. 
Az Aktív Iskola programhoz való csatlakozásunk eredményekép-
pen tanulóink a SPORT 43 keretében bicikliztek a Velencei-tó 
körül és idén is részt vettünk az Európai Diáksport Napján.  
Október 22-én Wittmanné Ángyás Eszter tanárnő felkészítésével 
a 8. osztályos tanulók ünnepei megemlékezést tartottak a Falu-

házban az 1956-os események emlékére. A megemlékezés mél-
tó emléket állított a forradalomnak, köszönjük szépen a tanulók 
és a tanárnő munkáját! 
Molnár Roxána osztályfőnök szervezésében novemberben ellá-
togatott az 5. osztály Budapestre az Illúziók Múzeumába, ahol iz-
galmas illúziókat és trükköket ismerhettek meg. 
Az R.R.1.2.1 projekt a Digitális oktatáshoz való egyenlő hozzá-
férés feltételeit biztosítja, ennek keretében  november végé-
ig minden 5. osztályos tanulónk laptopot, hozzá egeret, vala-
mint laptoptáskát fog kapni térítésmentesen, otthoni és isko-
lai használatra. Hatalmas segítséget és motivációt jelenthet ez a 
tanulóknak, mivel egyre inkább nyitottak a digitális oktatóprog-
ramok, a digitális tankönyvek irányába. Ezzel a felső tagozaton 
minden tanulónk részére biztosított a digitális eszköz használa-
ta. Köszönöm szépen megtisztelő figyelmüket!
  Schäffer Ferencné
   intézményvezető
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ÓVODAI HÍREK

KÖNYVTÁRI HÍREK

Hosszú évek hagyományát követtük, és ismét megrendezés-
re került a Baracskai Óvodás Gyermekekért Alapítvány és a Ba-
racskai Bóbita Óvoda közös rendezvénye a Bóbita Őszi Fesztivál, 
2024.09.28-án szombaton a Faluházban. A program finanszírozá-
sában a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt. volt segítségünkre ismét, 
hiszen az alapítvány a FCA-KP-1-2023/4-000221 azonosítójú pá-
lyázata 2.000.000.- Ft-os támogatásban részesült a Magyar Falu 
program keretében. A nevelőtestületnek és az alapítvány tagja-
inak fontos a néphagyományok éltetése és a családok bevoná-
sa a programokba, ezért igyekszünk minél tartalmasabb progra-
mokat, rendezvényeket szervezni. Az most említett pályázati tá-
mogatás nem csak erre a programra adott lehetőséget, hanem 
több eszköz beszerzésére is. Többek között nagyon sok dekorá-
ciós anyagot, festéket, eszközt tudtunk vásárolni, amelyekből a 
gyerekek és a felnőttek alkothatnak, dekorálhatnak, fajátékok 
kerültek beszerzésre az óvodás gyermekeknek, valamint kom-
munikációs eszköz az alapítvány részére. Ezekhez nélkülözhe-
tetlen a pályázati források felkutatása, ahogy tesszük is évek óta. 
A szombat délutáni program 14 órakor kezdődött, de már elő-
ző nap készülődött minden óvodai dolgozó és az alapítvány tag-
jai, hogy méltó környezetben, szép őszi díszben várja a Faluház 
az érdeklődőket, az óvodás gyermekeket és a családokat. Na-
gyon köszönjük a rengeteg tököt Szűcs Sándornak és feleségé-
nek Arankának. Bár az előző napok napsütésesek voltak, szom-
bat délelőtt megérkezett az eső, így a szépen feldíszített színpa-
dot gyorsan beköltöztettük a Faluházba. Szerencsére a Faluház 
udvarán álló fedett színpad és sátor remek helyet biztosított a 
Népi játszótér játékainak és a kosaras körhintának. A kemence 
melletti szín alatt pedig kényelmesen elfért a fazekas foglalko-
zás, a vattacukor árus valamint Oláh András és felesége felaján-
lásában a kürtöskalács sütő. Igazi Mihály napi vásárhoz híven 
több kézműves árus várta az érdeklődőket. Helyi és környékbe-
li kézművesek árulták portékáikat, Borbély István és Bélley Éva 
fából készült díszeiket árulta, Boleradzky- Hőgyes Beáta horgolt 
állatkáit kínálta, de lehetett gyöngyékszereket és papírfonással 
készült kosarakat is találni. Természetesen az alapítvány is ké-
szült sok vásárfiával a megszokott módon. A sok szép és ötletes 
vásárfia szinte mind elfogyott, köszönjük a támogatást. A dél-
után az óvoda Maci csoportjának műsorával kezdődött. A nagy-
csoportos gyerekek mosolyogva, jókedvűen énekeltek és tán-

BÓBITA HAGYOMÁNYŐRZŐ FESZTIVÁL: 
MIHÁLY NAPI VÁSÁR

coltak, amelyet a közönség nagy tapssal jutalmazott. A jól meg-
érdemelt játék és szórakozás következett, a gyerekek örömmel 
próbálták ki a játékokat és az agyagozás mesterségét. A sok já-
tékban megéhezett, megszomjazott gyereksereget terülj-terülj 
asztalkám várta, ami az óvoda dolgozói segítségével készült el. 
Készültünk szendvicsekkel, süteményekkel, gyümölcsökkel, a 
nagyon népszerű popcornnal, és az elmaradhatatlan ovis teá-
val. Oláh András és felesége Szilágyi-Madaras Andrea Katalin fo-
lyamatosan kínálta a frissen sült kürtőskalácsot. Az utolsó mor-
zsáig mind el is fogyott. Ezúton is köszönjük mindenki támoga-
tását! A nap végén egy kedves mese előadást láthattak a részt-
vevők a Portéka Színpad jóvoltából, Vásári komédia címen. Re-
mek lezárása volt egy remek napnak, és bízunk benne mindenki 
jól érezte magát, aki ellátogatott a Bóbita Őszi Fesztiválra. A gye-
rekmosolyok most is minket igazoltak.

EGY KIS ÍZELÍTŐ AZ 
ÚJONNAN ÉRKEZETT 

GYEREKKÖNYVEINKBŐL
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A temető üzemeltetésének átadása után meglepve tapasztaltuk, 
hogy sokakban kérdés, hogyan működik az egyháztagság a jövő-
ben. A rövid válasz az, hogy pontosan úgy, ahogyan eddig is. Az 
egyháztagság és a temető üzemeltetése két egymástól teljesen 
független kérdés, ezért értelemszerűen gyülekezetünk működé-
sében nem történik változás. A könnyebb megértés érdekében 
azonban közzéteszünk egy rövid magyarázatot, hogy minden fa-
lubeli református számára érthető és átlátható legyen a refor-
mátus egyháztagság fogalma. 
Egyházunk törvényei szerint az évente frissített választói név-
jegyzék tartalmazza azoknak névsorát és lakcímét, akik teljes 
jogú tagjai közösségünknek. Ebbe a névjegyzékbe tartoznak azok 
a 18. életévüket betöltött konfirmált reformátusok, akik (akár a 
konfirmáció után közvetlenül, akár a későbbi években) kérték a 
névjegyzékbe történő felvételüket és rendszeresen fizetnek egy-
házfenntartói járulékot. 
Az Európai Unió jelenleg érvényben levő adatvédelemmel fog-
lalkozó törvényei az egyházakra is vonatkoznak – ennek meg-
felelően idén januárban gyülekezetünk presbitériuma elfoga-
dott egy adatvédelmi szabályzatot, amely rögzíti azt, milyen mó-
don kezeljük a ránk bízott személyes adatokat. Kérjük mindazo-
kat, akik szeretnének a jövőben hivatalosan gyülekezetünk tag-
jai maradni, hogy töltsenek ki egy egyháztagsági adatlapot és 
adják le azt a lelkészi hivatalban. Az egyháztagsági adatlap ki-
töltésével közösségünk tagjai hozzájárulnak ahhoz, hogy őket (a 
jövőben is) nyilvántartsuk és adataikat kezeljük/tároljuk. Azok, 
akik 2025. január 1-ig nem adnak le egyháztagsági adatlapot, a 
törvényeknek megfelelően törlésre kerülnek nyilvántartásunk-
ból. A kitölthető adatlapok megtalálhatók gyülekezeti alkalmak 
után az imatermünkben. 
Fontos tisztázni még a pénzügyek kérdését. Sokan használják 
az egyházadó kifejezést, azonban ez egy nem létező fogalom. 
Adót kötelező fizetni és az állam a kedvezményezett, az egyház-
fenntartói járulék fizetése azonban nem kötelező és az adott 
gyülekezet kapja. Azok fizetik önkéntesen, akik számára fontos, 

A REFORMÁTUS EGYHÁZTAGSÁGRÓL
hogy legyen református gyülekezeti közösség. Minden reformá-
tus gyülekezet teljes mértékig önfenntartó – tehát az egyház-
fenntartói járulékokból és egyéb adományokból gazdálkodunk 
ki minden költséget (rezsi, gyülekezeti programok, karácso-
nyi csomagok… stb.) Ahogyan minden más gyülekezetben, úgy 
Baracskán is töröljük a választói névjegyzékből azokat, akik há-
rom (vagy több) éve nem fizettek egyházfenntartói járulékot. En-
nek az az oka, hogy a választói névjegyzékben nyilvántartottak 
szavazati joggal rendelkeznek a gyülekezet legjelentősebb kér-
déseiben, és érthető módon fontos, hogy olyanok döntsenek a 
gyülekezet életéről, akik fenntartják azt, mert fontos számukra. 
Gyülekezetünk tagjaitól presbitériumunk már hosszú ideje azt 
kéri, hogy lehetőség szerint ne évente egy összegben, hanem 
inkább havi bontásban fizessenek egyházfenntartói járulékot, 
hogy kiegyensúlyozottabbak lehessenek a pénzügyeink. Min-
den hónapban vannak kiadásaink, ezért jó volna, ha a bevétele-
ink sem évi két-három nagy hullámban érkeznének. Az egyház-
fenntartói járulék minimum összege diákoknak és nyugdíjasok-
nak havi 750 Ft/hó, dolgozó felnőtteknek pedig 1250 Ft/hó. Na-
gyon alacsony összegek ezek, mert senkire sem szeretnénk nagy 
anyagi terheket róni, és a temető átadása nyilvánvalóan anya-
gi szempontból is könnyebbséget jelent, azonban a meghatáro-
zott minimum összegből még mindig lehetetlen volna fenntar-
tani gyülekezetünket. Mindenkitől azt kérjük, hogy annyit fizes-
sen, amennyit havi szinten jó szívvel, örömmel odaszán a gyüle-
kezet támogatására. Természetesen nem csak készpénzben, ha-
nem utalással is lehet egyházfenntartói járulékot fizetni. Banki 
adataink a következők:
A számlatulajdonos neve: Baracskai Református Egyházközség
Bankszámlaszám: 11736082-20054915-00000000
Közlemény: a befizető neve + EFJ
Bízunk benne, hogy minden kérdésre sikerült választ adnunk, de 
ha mégsem, akkor forduljanak bátran a lelkészi hivatalhoz. Iste-
nünk áldását kívánva tisztelettel:

 Baracskai Református Egyházközség elnöksége

Tisztelt Baracskai Lakosok!
Az elmúlt években lehetőségeinkhez képest minden tőlünk tel-
hetőt megtettünk temetőnk működtetése és karbantartása ér-
dekében. Ez idő alatt történtek nagy előrelépések – ezek jelen-
tős része adminisztrációs jellegű – azonban a karbantartás te-
rén sajnos újra és újra határainkhoz érkeztünk. A Baracskai Re-
formátus Egyházközség presbitériuma ezért idén úgy döntött, 
hogy mivel anyagi- és emberi erőforrások hiányában nem képes 
úgy üzemeltetni és karbantartani a temetőt, ahogyan jónak lát-
ná, ezt a feladatot szeretné másnak átadni.
Az erről szóló presbiteri határozat hónapokkal ezelőtt meg is 
született azzal a kiegészítéssel, hogy mivel Baracska egyetlen 
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AMIKOR HAZÁNK NAGYJAI ITT ÉLTEK BARACSKÁN 
– KRÓNIKA AZ 1850-ES ÉVEKBŐL

temetőjéről van szó, a gyülekezet elsősorban Baracska Község 
Önkormányzatának szeretné átadni a temető üzemeltetését. Az 
Önkormányzat nyitottsággal fogadta megkeresésünket és a kö-
zös egyeztetések során részletesen átbeszéltünk minden kér-
dést, feladatot és vonatkozó előírást. Látva, hogy milyen erő-
források szükségesek egy temető szakszerű üzemeltetéséhez 
és karbantartásához, egyértelművé vált, hogy sajnos az Önkor-
mányzat sem tudja vállalni ezt az óriási feladatot. 
Nagy örömünkre azonban nyíltak más ajtók is a temető kérdé-
sében: Hosszas egyeztetéseket követően 2024. október 8-án a 
Giana Kft. (SzilasGarden) átvette a baracskai temető üzemelte-
tését. A temető tulajdonosa tehát továbbra is a Baracskai Refor-
mátus Egyházközség, azonban minden temetőüzemeltetéssel és 
karbantartással kapcsolatos feladat a céghez tartozik a jövőben.  
Kérjük Önöket, hogy ha a temetővel kapcsolatosan szeretnének 
ügyeket intézni, akkor ne a református lelkészi hivatalt keressék, 
hanem Baán Daniellát, aki ügyintézőként rendelkezésükre áll. Az 
ügyintézésekkel kapcsolatban jelezni szeretnénk, hogy a temető 

átadása után a sírhelyárak nem változnak és a korábbi sírhely-
megváltások változatlanul érvényesek maradnak.

Baán Daniella
SzilasGarden – kapcsolattartó
Telefonszám:  +36/70-406-1448 (minden nap hívható 09.00-
19.00 között)
Email:  info@szilasgarden.hu
Honlap: www.szilasgarden.hu

Ha a temetőátadással kapcsolatban bármilyen kérdésük van, 
akkor keressék bátran a református lelkészi hivatalt, ha pedig 
a temetővel kapcsolatban volna kérdésük, kérjük hívják Baán 
Daniellát.
A Baracskai Református Egyházközség presbitériuma nevében 
tisztelettel:
Gyarmati István Bottyánné Horváth Evelin
főgondok lelkipásztor

„Ki vonja kétségbe, hogy a 19-ik század repülve haladó szá-
zad?! Ha igen, tekintsen kedves futárunk hasábjai közé, és két-
sége el fog oszlani. A futárban minden föllelhető. A többi között 
az a ritkaság is, hogy nem csupán város és nagyobbszerű falu, 
hanem pusztákról is lehet érdekes híreket közleni, mellyekkel 
évtizedek előtt számos nagyobb város sem dicsekedheték. 
De talán Baracska nem is puszta? Valósággal nem az, midőn 
meggondoljuk, hogy a kétfelől hosszan elnyúló hegyláncola-
tok – hazánk – mindenkitől imádott koszorús költőjét, Vörös-
martyt rejtik kies völgyöbleikbe. Lehet é az puszta, hol Vörös-
marty lakik? (...) Aztán meg nem lakik é itt Gondol Dániel, Boros 
Mihály, mind meg annyi irodalmi egyéniségek! És Tóth Lőrinc? 
nem mondja é: haza megyek, – midőn a fővárosból Baracskára 
jön, – mi igen természetes, miután pár hóval ezelőtt tette sze-
gényebbé Baracskát, bájos nejét innen karolván el. Baracska 
minden egyéb lehet, csak puszta nem. (...) Gazdagabb Baracs-
ka szellemben számos nagy városnál, azoknak összes könyv-
táraival együtt.”  
(Részletek a Hölgyfutár folyóirat 1852. jún. 21-ei számából, 3. évf. 
139. sz.)

A fentebbi sorok hűen tükrözik mindazt a megbecsült és nagy-
ra értékelt eszmei státuszt, amit településünk élvezett a 19. szá-
zad közepén annak ellenére, hogy ekkoriban jogilag még falu-
nak sem számított, hiszen a számos itt élő nemesi családon túl 
a lakosság jelentős része cselédként vagy napszámosként dol-
gozott a közbirtokosok majorsági birtokain. Köreikből nem tu-

dott olyan vagyonosabb és tekintélyesebb réteg felemelkedni, 
akikből elöljáróságot alakíthattak volna, a gyér számú közigaz-
gatási teendőt pedig ellátta a nemesek közbirtokossági szerve-
zete. Hogy mégis hogyan keveredtek ide a magyar irodalom ezen 
kiválóságai? A választ főként az 1848–1849-es szabadságharcban 
vállalt szerepükben, illetve az ennek leverését követő megtorlá-
sokkal teli időszakban kereshetjük. Az Arany Jánossal is levele-
ző Gondol Dániel (1815–1891) esztéta, író és műfordító egyik ta-
nítványának itt élő nevelőanyjánál húzódott meg, akit később 
feleségül is vett. Tóth Lőrinc (1814–1903) okleveles ügyvéd, kú-
riai elnök, dráma- és szakíró pedig baráti kapcsolatai, és főleg 
az anyai nagyanyja révén Baracskán ismeretséggel rendelke-
ző Jókai Mór (1825–1904) révén költözött ide családjával együtt. 
Az eredetileg Jókay Móricz néven anyakönyvezett írót egy anek-
dota szerint elsőként írótársa, Tóth Lőrinc nevezte egyik levelé-
ben „Jókay Mór úrnak”, aki némi bosszankodás után válaszleve-
lét „Tóth Lőrnek” címezte. Később azonban annyira megtetszett 
neki ez a név, hogy a szabadságharcot követően immár hivatalo-
san is megváltoztatta, és lett Jókai Mór. Tóth Lőrinc 1850-ben el-
hunyt első feleségétől született kisfia, ifj. Tóth Lőrinc (1848–1852) 
örök álmát a baracskai temetőben alussza ma is fennálló míves 
klasszicista, gerecsei vörös mészkőből készült sírkő alatt. Má-
sodik felesége a Baracskán élő egerfarnosi és sztregovai Kan-
dó József (1797–1884) Fejér vármegyei alispán lánya, Zsófia volt, 
akinek testvére, az itt született Géza (1840–1906) tudhatta fi-
ának a híres magyar mérnököt és a vasútvillamosítás úttörő-
jét, Kandó Kálmánt (1869–1931). A fentebb idézett korabeli so-
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rok harmadik alakja, a szabadságharc során vállalt szerepe mi-
att többször bebörtönzött Boross Mihály (1815–1899) újság-, re-
gény- és történetíró, illetve politikus 1850 tavaszán költözött 
Baracskára az ún. Hajós-házba, majd kezdett gazdálkodni fel-
menőitől örökölt és részben bérelt birtokain. 1851-ben telket vá-
sárolt és azon csinos falusi lakot építtetett a baracskai közbirto-
kos nemesek segítségével, ahol mindössze egy hónapot élt, mi-
előtt a kecskeméti református gyülekezet meghívta ottani gim-
náziumuk történelem-földrajz szakos tanárának. Azonban ő volt 
az, aki az 1848–1849-es eseményekben szintén fontos szerepe-
ket vállaló, időközben két gyermekét elvesztő és a hosszas buj-
dosásban lelkileg és testileg is megfáradt költőfejedelmet, Vö-
rösmarty Mihályt (1800–1855) családostul Baracskára „hozta” és 
irányította id. Pázmándy Dénes (1781–1854) Fejér vármegyei főis-
pánhoz, aki jelképes 1 Ft-ért készségesen át is engedte számuk-
ra a Baracskával tőszomszéd Szentivánpusztán álló kúriájának 
üres gazdatiszti lakát 2 hold kerttel együtt. Vörösmartyék 1850 
májusában vették birtokukba ezt a házat, amely egykor a mai 
KEVE Baracska Kft., volt TSz területén állt a Pázmándyak azóta 
ugyancsak lebontott kúriája közelében, a Csillag utcai telepka-
putól balra. Egy 20. század eleji fénykép, valamint néhány 1966-
os légifotó alapján nagy valószínűséggel azonosítható az épület, 
amely feltételezést erősítik Vörösmarty itt írt levelei is, hiszen 
gyakran tett bennük utalást arra, hogy Szentivánpuszta lényegé-
ben összenőtt Baracskával, ő pedig gyalogszerrel rándult át egy-
egy barátjához, tett látogatást a közeli kúriákban. Másrészt a vi-
déki uradalmak intézői lakása, a gazdatiszti ház szinte minden 
esetben a birtokos kúriájának közelében vagy szomszédságá-
ban épült praktikus okokból kifolyólag. Vörösmarty ugyanakkor 
bérelt egy szőlőt is a kajászói határban a mai 8111-es mellék-
út mentén, amely helyszín közel esett az ezen útszakasz mellett 
ma is álló, valójában a 19. század végén, jóval Vörösmarty halála 
után épült historizáló stílusú, háromszög oromzatos épülethez.  
A reformkori magyar irodalom egyik óriásának Baracskán töltött 
napjairól barátja, a már említett Boross Mihály írt szemléletes 
sorokat „Élményeim 1848–1861” című kötetében: 
„Az ő megérkezésével egészen uj élet szállt Baracskára, mely 
különben is tele volt álnevű menekültekkel. Dienes Gábor egy 
svájczi tehénnel ajándékozta meg, Pázmándy Dénes pedig 
azt mondta, kössék az ő tehenei közé, az ő cselédei ellátják, 
Vörösmartyné csak fejesse. A többi úriasszonyságok sertés, ba-
romfi és más háziállattal látták el, úgy hogy Vörösmarty család-

ja legkisebb szükséget sem látott Baracskán. Hollósy Károly, Do-
mokos Imre, Vörösmarty és én preferansz kártya-kompániát ala-
kítottunk s mindennap más háznál gyűlvén össze, néha-néha 
Patikárus Ferkó zenéje mellett oly vigan teltek a téli órák, mint-
ha a haza egén nem is borongtak volna fellegek. Vörösmarty 
honfiúi elkeseredésében néha-néha irt egy verset, szivetrázót, 
könycsavarót, meggyujtotta a gyertyát felolvasta előttünk s azu-
tán a lángok martalékául adta, hogy a zsandár kezébe ne ke-
rüljön. 
Minden nagy embernek van valami gyengéje. Ilyen volt Vörös-
marty Mihály is. Nem tartotta magát nagy költőnek. De azt hit-
te, hogy olyan pezsgőbor készítő mint ő még Francziaországban 
sincs. Készített is aztán s szegény fejünknek inni kellett, pedig 
alig volt jobb a Szeidliczporos víznél. Azt is hitte magáról, hogy 
ő különb dinnyetermesztő Szontágh Gusztávnál s vetett egy sor 
dinnyemagot, néhány arasznyira ugorkamagot és igy tovább, a 
két különböző növény indái összepárosodtak s képzelni lehet, 
hogy milyen dinnyéje termett. De azért meghitt dinnye-uzson-
nára, felrakta dinnyéit és nekünk enni s dicsérni kellett azt a 
nyers ugorkát, mert szívesebben elhallgatta volna a „Szózat“ ki-
csinylését, mintha azt mondtuk volna, hogy dinnyéje izetlen. Azt 
is képzelte magáról, hogy ő olyan dohánytermelő mint bármely 
délamerikai ültetvényes. Mihelyt dohányának akkora levele fej-
lődött mint a tenyerem, mindjárt leszakasztott egyet, addig tar-
totta a napon mig meg nem száradt, ekkor csibukba megvágta, 
nyakába kerítvén bő szürke köpönyegjét s kezébe vévén hosz-
szú juhászos botját elballagott hozzám és mig az udvaron fölfelé 
jött, megtöltötte csibukját azután a szobában meggyujtotta, fújta 
rám a füstöt és bár azzal egy gulyát szét lehetett volna szalasz-
tani, azt kellett mondanom, hogy a lujziánának és virginiának 
nincs olyan illata s ezen dicséretre rendesen hagyott nálam egy-
két pipára valót.”
Baracskán írt versei közül szerencsére nem mindent égetett el. 
Egyik legismertebb műve, a világosi fegyverletétel katasztrófá-
ját kozmikus tragédia víziójává növesztő Előszó 1850–1851 telén 
született, s lényegében a legelső megjelenítője volt az 1848-as 
szabadságharc bukásának a magyar irodalomban. Emellett több 
rövidebb epigrammát, azaz sírverset is papírra vetett, ezek több-
ségét megrendelésre készítette. A Vére szerint nem anyám… kez-
detűt egyik preferansz kártyajáték partnerének felesége, Hollósy 
Károlyné Mészöly Eszter kérésére fogalmazta meg 1851-ben, aki 
hőn szeretett nevelőanyját, Kazay Istvánné Kutas Esztert az elő-
ző évben, 1849 januárjában kellett eltemesse. A vers az árván Vörösmartyék baracskai lakhelye 1966-ban (fentrol.hu) 

A szabadságharc leverését követően Baracskán menedékre lelt 
irodalmárok
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maradt fiatalasszony tiszteletét és szeretetét fejezte ki nevelő-
anyja felé a költő szavai által, így méltó emléket állítva kerülhe-
tett fel annak abban az évben elkészült klasszicista sírkövére:

„Vére szerint nem anyám, nagyanyám is mostoha. Oh, de
     Legjobb lelke szerint volt igaz édesanyám.
Mint árvát s gyengét táplált jósága tejével,
     S meg nem szűnt gondos, jó anya lenni, mig élt.
Tisztelem, szeretém, hálám kísérte a sírba,
     Drága porát még a sírban is áldja szivem.”

Ezen síremlék napjainkban is eredeti helyén áll a baracskai te-
metőben, 2013 óta felújítva, az egykori férj, Kazay István (1758–
1834) 2,5 m magas gerecsei vörös mészkő sztéléje mellett. Jelen-
tőségét az adja, hogy Vörösmarty életművének számos sírverse 
közül, melyek eredeti rendeltetési helyét javarészt nem ismer-
jük, itt ez a hiátus nem áll fenn, egyúttal pedig egy valós és ránk 
maradt korabeli mementóját jeleníti meg hazánk egyik legna-
gyobb költője, Vörösmarty Mihály 1850–1853 közötti Baracskán 
eltöltött napjainak.
Hogy még hol járhatott a településen teljes bizonyossággal a 
költő, arról a református egyházközség évszázados anyaköny-
vei mesélnek. Vörösmarty ugyanis tanúként volt jelen Tóth Lő-
rinc és második felesége, Kandó Zsófia 1851. október 4-én a 
baracskai református templomban tartott házasságkötésén, 
majd pedig feleségével, Csajághy Laurával keresztszülőként 
is feltűnnek először Gondol Dániel Dezső nevű, majd pedig 

Tóth Lőrincék Aurél nevű kisfia keresztelőjén szintén a helyi 
református templom falai között. Utóbbi eseményen ráadásul 
a Batthyány-kormány igazságügy-minisztere, „a haza bölcse”, 
Deák Ferenc (1803–1876) is részt vett szintén mint keresztszü-
lő, hiszen akkoriban ez a titulus főként a vagyonosabb neme-
sek körében egyszerre több rokont, barátot is megillethetett.
Vörösmarty végül 1853 tavaszán költözött át szülőföldjére, 
Kápolnásnyékre, ahol további két évet élt, majd súlyosbodó be-
tegsége okán családjával Pestre ment. Itt hunyt el 1855. novem-
ber 19-én. Nemes vonalú szürke gránit síremlékét a Fiumei úti 
Sírkert őrzi.
Az 1800. december 1-jén, Pusztanyéken született költő legel-
ső köztéri szobrát, Vay Miklós szobrászművész alkotását 1866. 
május 6-án avatták fel Székesfehérváron, ahol 1811–1816 kö-
zött iskolai tanulmányait folytatta a nagy múltú Ciszterci Gim-
názium falai között. Baracskai emlékműve pedig, amely az Elő-
szó gondolatvilágára rímelő, bazalt és krómacél felhasználá-
sával készült sajátos építészeti-szobrászati alkotás, születésé-
nek 200. évfordulóján került felavatásra a Kossuth és Vörös-
marty utcák sarkán, alkotója S. Hegyi Béla. Körülötte a költő 
Baracskán írt verseinek szövegei olvashatóak további csiszolt 

felületű bazaltköveken.    
Emlékezetét közvetett módon egy tánc-zenemű is őrzi, ame-
lyet az a Patikárius Ferkó (1827–1870) cigányprímás kompo-
nált 1857-ben és ajánlott a Vörösmartynak szállást biztosító id. 
Pázmándy Dénes unokájának, Pázmándy Vilmának (1839–1919), 
aki egykor szintén Baracskán bujdosva azon hosszúra nyúlt 
téli kártyapartikon szórakoztatta virtuóz hegedűmuzsikájával a 
nagyérdemű vendéget és társait. A Vilma csárdás meghallgat-
ható az alábbi rövidlinken: bit.ly/vilma-csardas, de a mellékelt 
QR-kód segítségével is felkereshető az általam szerkesztett Ma-
gyar Zenetörténeti Utazások youtube csatornán.

  Somay Nándor                                                             

Kazay Istvánné Kutas Eszter (1771–1849) baracskai síremléke 
Vörösmarty sírversével 

Vörösmarty Mihály székesfehérvári szobra (Vay Miklós, 1865)
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KÖZÖSSÉG

2024. szeptember 14-én a dalkör megalakulásának 20. évfordu-
lójának megünneplésére gyűltünk össze a Faluházban, melyen 
baráti dalköreink is részt vettek.  
Ezúton is szeretném megköszönni támogatóink segítségét, hogy 
ezt az eseményt méltóan meg tudtuk ünnepelni.
20 év mindenki számára hosszú idő. Ez alatt az idő alatt sok 
minden megváltozik. Nemcsak a társadalom, az egyének, de a 
civil szervezetek életében is sok változás történik 20 év alatt. Így 
van ez a Fehér Rózsa Dalkör esetében is. 
2004-ben néhányan elgondoltak azon, hogy lehetne fellendíte-
ni a település kulturális életét. Mészáros Jenőné Ibi néni, Székely 
Miklósné Erika, dr. Antal Ida és Szoboszlay Béláné Andrea kez-
deményezésére és töretlen lelkesedésének köszönhetően meg-
alakult a dalkör. Igyekeztek felkutatni olyan embereket, akik szá-
mára fontos a magyar népdal, a zene szeretete, a hagyományok 
ápolása és nem utolsósorban az együtt éneklés öröme. Az ala-
pító tagok mellé szép lassan érkeztek újabb énekelni vágyók, így 
kialakult egy stabil, összetartó közösség. 
Eleinte népdalokkal, boros és katonadalokkal ismerkedtünk, 
melyekkel a falu rendezvényein és az Abasári Katona- és Bordal 
Fesztiválon léptünk színpadra.
Az énekkar akkori szakmai vezetője, Szoboszlayné Andrea révén 

20 ÉVES A BARACSKAI FEHÉR RÓZSA DALKÖR

barátságot kötöttünk a Kajászói Dalkörrel. Kajászói fellépésünk 
alkalmával ismerkedtünk össze és kerültünk baráti kapcsolatba 
a Nagytétényi Nyugdíjas Klub Dalkörével, majd később a Százha-
lombattai Cselefendi Asszonykórussal.
Többször részt vettünk KÓTA minősítőn – ahol szép eredménye-
ket értünk el –, és rendszeresen szerepeltünk a baráti dalkörök 
rendezvényein is.
Az évek során a dalkörben voltak személyi változások, létszá-
munk kissé megcsappant. Szerencsére néhány lelkes tagunk 
szívügyének tekinti a dalkör fennmaradását, egyben tartását és 
a kilépők helyét új tagokkal igyekszünk pótolni. 
Sajnos évek óta nincsen szakmai vezetőnk, ennek ellenére 
igyekszünk bővíteni dalanyagunkat – ami a népdalokon kívül 
tartalmaz már nótákat, slágereket, kórusműveket is – és a hoz-
zánk érkező felkéréseknek maximálisan eleget tenni. 
Próbáinkat minden héten csütörtökön 17 órától tartjuk a Falu-
házban, mely mindig nagyon jó hangulatban telik. Szívesen vá-
runk csatlakozni vágyókat – nőket és férfiakat egyaránt!
Fogadják szeretettel ezt a néhány pillanatképet a jubileumi ese-
ményről.

Steigervaldné Katona Erika
Fehér Rózsa Dalkör vezetője
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Kedves Lakosaink!
2024. október 26-án szombaton, rendeztük meg a BAMASZ kupát.
Az asztalitenisz klub edzéseinek immár 5 éve ad otthont a Falu-
ház. A Klub vezetője Ilyés Béla bácsi, akinek az életét testneve-
lő tanárként a sport szeretete és az egészséges életmódra ne-
velés határozta meg. Béla bácsi a verseny szervezésében is ki-
vette a részét, ezzel is segítve munkánkat, amit ezúton is hálá-
san köszönünk!
A kupára szép számmal neveztek baracskaiak, de más települé-
sekről is érkeztek versenyzők.
3 kategóriában nevezhettek a versenyzők:
I. Gyerek 18 éves korig
II. Felnőtt női
III. Felnőtt férfi

BAMASZ KUPA

A fenti kategóriákban az alábbi versenyzők értek el eredményt:
Gyerek kategória: 
I. Lukács Eszter  /  II. Fejes Dávid  /  III. Lukács Balázs 
Felnőtt női kategória: 
I. Brumán Hajnalka  /  II. Fejes Mónika  /  III. Bitt Mónika 
Felnőtt férfi kategóriában: 
I. Salamon Zoltán  /  II. Hónig Róbert  /  III. Ferencz Csibi László 
Gratulálunk a versenyzőknek! Jövőre folytatás következik!
Elő a Ping-Pong ütőkkel!
Minden kedves érdeklődőt várunk a Ping-Pong szerdai edzései-
re 18:00 órai kezdettel!

Dombainé Baranyai Krisztina 
művelődésszervező
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Az újszülött babák úgy jönnek a világ-
ra, hogy készen állnak a környezetük-
kel való kapcsolódásra, szükséglete-
ik jelzésére, később pedig arra is, hogy 
a külvilágtól tanuljanak. De nemcsak a 
babák, a szülők is rendelkeznek ösztö-
nös képességekkel arra, hogy a babá-
jukkal kapcsolatba lépjenek. Válaszol-
nak a csecsemő sírására, vigasztalják. 
Egyszer ők kezdeményezik az inter-
akciót, máskor a baba. Folyamatosan 
oda-vissza jeleznek egymásnak moz-
gással, arckifejezéssel, hanggal.
Ha nem érkezik válasz valamelyik féltől, megszakad a folya-
mat. Ezen a ponton el kell gondolkoznunk a szülők, gondozók 
okostelefon használatáról. Milyen hatással van a babára, amikor 
a gondozójával való kommunikációt gyakran megszakítja egy hí-
vás, egy üzenet érkezése, ami talán a gondozót jobban stimulál-
ja, mint a babával folytatott interakció? Mindenképpen akadá-
lyozni fogja ez a baba fejlődését, mert ilyenkor megerősítés he-
lyett frusztrációt él meg kommunikációs próbálkozásai közben. 
Mint ahogy a TV-ből érkező háttérzaj is zavaró, mely folyamato-
san túlterheli a baba még éretlen, fejlődő idegrendszerét. Jó öt-
letnek tűnik tehát, ha csendes, nyugodt környezetben gondoz-
zuk a csecsemőt, miközben sok-sok lehetőséget biztosítunk szá-
mára a gondozóval folyatott „párbeszédre”. A tipikus fejlődésű 
csecsemű ebben a környezetben hatékonyan kommunikál gon-
dozójával: szemét, fejét, testét a gondozó felé fordítja, felé mo-
zog a térben, pl. felé nyúl vagy halad felé; hangokat ad; szem-
kontaktust vesz fel; teste aktív.
Hogyan jelzi, hogy elfáradt, elég volt? Mik az erre utaló jelek? 

A KOMMUNIKÁCIÓ FEJLŐDÉSE CSECSEMŐKORBAN
Másfelé néz, nem a gondozóra; kevés-
bé jelez már vissza; másra figyel; nyüg-
lődik, sír; nem mosolyog vissza; grima-
szol; esetleg csuklik; darabos a moz-
gása; túlzottan aktív vagy ellenkezőleg 
álmos, fáradt; a teste elfordul a gon-
dozótól.
3 hónapos korra már egyértelmű-
en használják a babák ezeket a jele-
ket, így könnyen olvashatjuk, hogy szá-
mukra megfelelő-e vagy nem az adott 
helyzet. Előfordulhat azonban, hogy az 

ideális környezetben sem reagál a csecsemő a gondozó kom-
munikációs kezdeményezéseire, és ezzel a problémával érde-
mes foglalkozni. A szociális kommunikáció korai fejlődésében 
elakadásokat tapasztalhatunk: ha a csecsemőt kevésbé érdeklik 
a társsal végzett tevékenységek; ha nem néz a szülő arcára túl 
gyakran; ha csendes baba, nem használja a hangját; nem hasz-
nálja a testét kommunikációs célra; elfoglalja magát és nem kí-
ván társas együttlétet; jobban lekötik a tárgyak, mint az emberi 
arc; nem jelez vissza, nem válaszol a közeledésre. Ezek a tünetek 
az autizmus spektrum zavar korai jelei lehetnek.
Autizmust nem diagnosztizálnak csecsemőknél, de foglalkozunk 
az első jelekkel, illetve az autizmus miatt kialakuló problémák 
megelőzésével.
Ha szülőként, gondozóként a fenti tünetek közül bármelyiket is 
tapasztaljuk, érdemes a kommunikáció korai fejlődéshez értő 
szakember (logopédus, gyógypedagógus) tanácsát kérnünk.

Pinczés Gréta
gyógypedagógus, ESDM terapeuta

FMPSZ Martonvásári Tagintézménye

Olyan károsultaknak működtet jogsegélyszolgálatot az Állam-
polgári Bizottság az Emberi Jogokért Alapítvány, akik egy pszichi-
átriai kórházban, intézetben szenvedtek sérelmet: egészségká-
rosodást, megaláztatást, igazságtalan kényszerkezeléseket vagy 
akár egy szeretett családtag elvesztését.
Az elmúlt 30 év során az alapítványt több ezren keresték fel ilyen 
panaszokkal, így szinte nincs olyan pszichiátriai jogsértési eset, 
amelyben ne tudnák, mi a teendő. Jogsértés esetén kivizsgálá-
sokat indítanak, és eljárnak a megfelelő hatóságoknál.
Aki szükségtelenül elvégzett pszichiátriai kezelések miatt el-
veszti egy szerettét, gyakran magára marad a gyásszal és a vesz-
teséggel, pedig felelősségre vonással elejét vehetjük, hogy má-
sokkal is megtörténhessenek hasonló esetek. A pszichiátriá-
kon átélt traumák, lekötözések, kényszerkezelések szintén élet-
re szóló megrázkódtatást okozhatnak, mely esetekben sokszor 
ugyanígy kiharcolható az igazságszolgáltatás. A jogvédőknek 
számtalan esetben sikerült már elérniük, hogy az elkövetőt el-
marasztalják, illetve hogy a károsult kártérítést kapjon.

Az alapítvány egy nemzetközi emberi jogi szervezet, az Állam-
polgári Bizottság az Emberi Jogokért (CCHR) hazai csoportjaként 
működik. Magyarországon is sok még a teendő, hiszen hazánk-
ban is használnak még elektrosokkot, szállítanak kényszerrel a 
pszichiátriára embereket – a megalázó bánásmóddal, az emberi 
jogok elhanyagolásával kapcsolatban az Alapvető Jogok Biztosa 
(Ombudsman) is számos alkalommal felemelte már a szavát a 
hazai pszichiátriák kapcsán. Mindezek még ma is rendszeresen 
sértik a pszichiátriai kezeltek emberi jogait, ezért nagy szükség 
van egy olyan jogsegélyszolgálatra, amely kifejezetten az ilyen 
sérelmek esetén nyújt segítséget.
Ha Ön vagy barátja, családtagja sérelmet szenvedett a pszichiát-
rián, kérje az alapítvány segítségét!
Állampolgári Bizottság az Emberi Jogokért Alapítvány
+36-1/342-6355, +36-70/330-5384 (minden hétköznap 9.30–17 
óráig)
panasz@cchr.hu info@cchr.hu
www.emberijogok.hu

JOGSEGÉLY PSZICHIÁTRIAI JOGSÉRTÉSEK ESETÉN
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ADVENTI ABLAKVADÁSZAT 
2024

A tavalyi évhez hasonlóan idén is kigyulladnak a fények Baracs-
ka házainak ablakaiban. Advent időszakában minden nap 1-1 
ház (vagy egy nap több ház is!) ablaka ünnepi díszbe öltözik 
és kivilágítva kápráztatja el az arra járókat, az ablakvadászokat! 
Minden nap közzé tesszük melyik utcában kell keresni a kivilágí-
tott ablakot. Idén az önkormányzat egy kis játékra is hívja a va-
dászokat! Azok a lelkes vadászok, akik az összes ablakot felku-
tatják és a füzetükben bepecsételtetik az összes állomást, em-
lék oklevélben részesülnek! Gyere és csatlakozz a játékhoz! To-
vábbi információt a baracskai ablakvadászat facebook csoport-
jában találsz („Adventi Ablakvadászat Baracskán”)! 
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Háziorvosok

Dr. Mayer András rendelési ideje
Telefonszám: (22) 580-017
Baracska Hétfő 7.30-tól 9 órától előjegyzettek

 Kedd 14 órától 15.30-tól előjegyzettek
 Szerda 7.30-tól 8 órától előjegyzettek
 Csütörtök 14 órától 15.30-tól előjegyzettek
 Péntek 7.30-tól 8 órától előjegyzettek

Kajászó Hétfő 14 órától 15.30-tól előjegyzettek
 Szerda 9 órától 10.30-tól előjegyzettek
 Péntek 9 órától 10.30-tól előjegyzettek

Dr. Kolumbán Ottilia rendelési ideje
Telefonszám: (22) 950-388  Csak sürgős esetben: (30) 395-4044
E-mail: drkolumban@t-online.hu
 Gyermeknek Felnőtteknek
Hétfő  12–13 óra 13–16 óra
Kedd 10–11 óra 7.30–10 óra
Szerda 13–14 óra 14–16 óra
Csütörtök  10–11 óra 7.30–10 óra
Péntek 9–10 óra 8–9 óra
Kiegészítő vizsgálatok vérvétel EKG, injekciók
Kedd 6.00-7.30 óra 6.00–7.30 óra
Szerda  12–13 óra
Csütörtök  6.30-7.30 óra 6.30-7.30 óra
Péntek  7–8 óra

Védőnő – Rehus Éva

A tanácsadó címe: 2471 Baracska Kossuth Lajos u. 29.
Telefon: +36-22 454-560, Mobil: +36-20 806-5042
E-mail: vedono@baracska.hu

Fogászat - Dr. Naszáli Viktória

Rendelési idők: Hétfő: 8–14 óra, Kedd: páros héten 9–14 óra, 
Szerda: 12–18 óra, Csütörtök: 13–19 óra, Péntek: iskolafogászat 
9–12 óra. 
Rendelő címe: Baracska, Kossuth Lajos u. 19.
Bejelentkezés rendelési időben: +36-30 124-6943
E-mail: selinaptar@gmail.com
A rendeléssel kapcsolatos aktualitásokat a „Baracskai körzeti 
fogorvosi rendelő” nevű Facebook oldalon tesszük először közzé. 
Időpont az oldalnak küldött Messenger üzenetben is kérhető. 

Gyógyszertár, gyógyszertári ügyelet

BARACSKA: 2471 Baracska, Országút 17/D, (22) 454-171 
Nyitva tartás: H-CS: 9:00 - 17:00 P: 8:00 - 16:00 
ERCSI: Báró Eötvös József Patika, 2451 Ercsi, Esze Tamás u. 8., 
Telefon: (25) 505-790. Ügyelet: november 1., 2., 3., 23., 24., 
december 14., 15., 2025. január 1.
MARTONVÁSÁR: Medicz Gyógyszertár, 2462 Martonvásár, Budai 
út 11., (22) 569-146; (22) 460-019. Ügyelet: november 9., 10., 30., 
december 1., 21., 22. 
RÁCKERESZTÚR: Szent Kereszt Gyógyszertár, 2465 Ráckeresztúr, 
Hősök tere 4/5, (25) 455-812. Ügyelet: október 23., 26., 27., 
november 16., 17., december 7., 8., 25., 26., 28., 29.   

HASZNOS INFORMÁCIÓK
Baracska Község honlapjának elérhetősége: baracska.hu

KIDOBOLÓ ÚJSÁGBAN TÖRTÉNŐ 
HIRDETÉSI LEHETŐSÉG

Lakossági hirdetés esetén: 
bruttó 800 Ft összesen  

10 szóig, a további szöveg 
szavanként bruttó 80 Ft

Vállalkozási hirdetés esetén: 
bruttó 2.000 Ft összesen 
10 szóig, a további szöveg 
szavanként bruttó 200 Ft

A/4-es nagyságú, EGÉSZ 
OLDALAS hirdetés díja: 

bruttó 16.000 Ft

A/4-es oldalból 
FÉL OLDALAS hirdetés díja: 

bruttó 8.000 Ft

Kegyeleti köszönetnyilvánítás
 megjelentetésére maxi-

mum 25 szó terjedelemig té-
rítésmentes, az ezt megha-
ladó terjedelem a hirdeté-
si díjazás szerint térítendő.

Kedvezmény
Amennyiben a hirdető minimum 
évi 10 alkalommal folyamatosan 
hirdetni kíván a lapban és ennek 

a díját előre, egy összegben 
megfizeti, a teljes hirdetési díj 
20%-ának megfelelő összegű 

kedvezményben részesül.

%
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Ügyfélfogadási rend: hétfő: 8–12 és 13–16 óráig, kedd: 
nincs ügyfélfogadás, szerda: 8–12 és 13–17 óráig, csütörtök: 
nincs ügyfélfogadás, péntek: nincs ügyfélfogadás

Foglakoztatási Osztály
2451 Ercsi Fő u. 34. .......................................................................(25) 520-750
Ügyfélfogadási rend: hétfő: 8–12 és 13–16 óráig, kedd: 
8–12 óráig, szerda: 8–12 és 13–17 óráig, csütörtök: 
nincs ügyfélfogadás, péntek: 8–12 óráig
• Martonvásáron a Budai út 1. szám alatt hétfőnként és 
 csütörtökönként 9.30–11.30-ig

Kormányablak

• 2462 Martonvásár, Budai út 1. ............................................ (22) 460-081
• 2451 Ercsi, Fő u. 27. .................................................................... (25) 515-607
Ügyfélfogadási rend: hétfő: 8–18 óráig, kedd: 8–16 óráig, szerda: 
8–18 óráig, csütörtök: 8–16 óráig, péntek: 8–11 óráig 
NAV ügyintéző ............................................................................... (22) 795-370

Velencei-tavi Hulladékszállítási Nonprofit Kft. 

2484 Agárd, Gárdonyi G. u. 34-38.
Telefonszámok .............................................. (22) 579-185; (30) 7434-903
Ügyfélfogadási idő: hétfő: 8–12 óráig, szerda: 7–19 óráig, 
péntek: 8–12 óráig. Többlet-hulladékszállítási matrica a 
Baracska, Kossuth utcai zöldségboltban, Gyenei Mónika egyéni 
vállalkozónál vásárolható.

Faluház és Községi Könyvtár

Címe: 2471 Baracska, Kossuth utca 37. 
Faluház nyitva tartása: hétfő 16–20, kedd 11–20 óráig, 
szerda 9–20 óráig, csütörtök 11–20 óráig, péntek 9–20,  
szombat 10–12 óráig
Könyvtár nyitva tartása: hétfő 16–18, kedd 16–19, szer-
da 9–11, 16-18, csütörtök 16–19, péntek 16–18 
Rendezvények esetén a nyitva tartás módosulhat!
Szánthó Andrea könyvtáros ...................................................... (20) 318-7142 
Dombainé Baranyai Krisztina művelődésszervező ..... (30) 518-0587

Szent László Völgye Segítő Szolgálat
Ügyfélfogadási helye: Baracska, Kossuth u. 29. szám alatti 
Lakossági Szolgáltató Irodában 
Az ügyfélfogadás ideje: hétfőn: 9–9.30, szerdán: 9–9.30 óráig
•  Központi szám/pszichológus .............................................(22) 460-023
• Igazgató ........................................................................................(20) 512-1421
• Családsegítő és gyermekjóléti Szolgálat ....................(30) 825-4295
• Idősek nappali ellátása ...................................................... (30) 467-9722
• Házi segítségnyújtás ...........................................................(30) 486-6498
• Támogató szolgáltatás ....................................................... (30) 486-6801
• Családi napközi....................................................................... (30) 467-9722
• Tanyagondnoki Szolgálat ...................................................... (22) 569-119

Fontosabb telefonszámok

Általános segélyhívó .....................................................................................112
Mentők ................................................................................................................104
Tűzoltóság .........................................................................................................105
Vízellátási problémák: ............................................................(30) 300-2922
Szennyvízzel kapcsolatos problémák ............................. (30) 641-6935
Fejérvíz Bicskei Üzemmérnökség ....................................... (80) 200-341
     elektronikus ügyintézés: www.fejerviz.hu
Szennyvíz szippantó, Transfekál Kft. .............................. (30) 900-9788

Baracskai polgárőrség 

Telefonszám ............................................................délelőtt: (70) 503 5059
.........................................................................................délután: (20) 326 7465
Honlap: http://baracskaipolgarorseg.5mp.eu
E-mail: baracskaipolgarorseg@gmail.com
A támogatásokat fogadó számlaszám:  
K&H Bank 10403174-50526772-82871006

Rendőrség 

Körzeti megbízott: Paulovics Gábor........................... (20) 395-0022 
 Kmb iroda címe: Baracska, Kossuth u. 18.
 Ügyfélfogadás: minden páratlan héten szerdán 14–15 óra között
 E-mail: gardonyrk@fejer.police.hu
Gárdonyi Rendőrkapitányság ........................................... (22) 355-003
Martonvásári Rendőrörs ......................................................(22) 460-007
Ingyenesen hívható „Telefontanú”  ................................06-80-555-111
Központi segélyhívó: ..................................................................107 vagy 112

Baracskai Polgármesteri Hivatal

Székhely: Baracska, Kossuth u. 29.
Ügyfélfogadás ideje: hétfő: 8–12 óráig; szerda: 8–12 óráig, 
13–16.30 óráig; péntek: 8–12 óráig 
Központi szám .................................................(22) 454-050; (22) 580-180
Pénzügyi Iroda ............................................................................ (22) 580-019
Adóiroda ......................................................................................... (22) 580-010

Martonvásári Járási Hivatal

2462 Martonvásár Budai út 1.  
Titkárság: ........................................................................................ (22) 569-280

Általános ügyfélfogadási rendje (a Kormányablak Osztály 
kivételével): hétfő 8–12 és 13-16 óráig, kedd 8–12 óráig, 
szerda 8–12 és 13–17 óráig, csütörtök, péntek 8–12 óráig

Hatósági Gyámügyi és Igazságügyi Osztály
2462 Martonvásár, Budai út 1. 
Szociális ügyek: ............................................................................(22) 795-867
Hatósági ügyek: ............................................................................(22) 795-855

Ügyfélfogadási rend: hétfő: 8–12 és 13–16 óráig, kedd: 
8–12 óráig, szerda: 8–12 és 13–17 óráig, csütörtök: 
nincs ügyfélfogadás, péntek: 8–12 óráig

Gyámügyek: ................................................................................... (22) 569-288
Ügyfélfogadási rend: hétfő: 8–12 és 13–16 óráig, kedd: 
nincs ügyfélfogadás, szerda: 8–12 és 13–17 óráig, 
csütörtök: nincs ügyfélfogadás, péntek: 8–12 óráig
• Ercsiben a Fő u. 20. szám alatt ....................................(25) 515-617
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